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هادی غلامحسینی

براساس آخرين نظرسنجي انجام     گزارش 2
ش�ده، اكثر مردم چين با توجه به 
جنگ تج�اري كه امري�كا عليه اين كش�ور آغاز كرده اس�ت، 
آماده ان�د خري�د كالاه�اي امريكاي�ي را تحري�م كنن�د. 
به گزارش راش��ا تودي، مركز تحقيقات محرمانه فاينانشيال تايمز 
اكثر مردم چين احتمالاً با توجه به جنگ تعرفه كه امريكا عليه اين 

كشور آغاز كرده است، خريد كالاهاي امريكايي را تحريم كنند. 
نتايج اين تحقيق نشان مي دهد، 54 درصد مردم چين كه در اين 
نظرسنجي شركت كردند، اعلام كردند كه احتمالاً يا به طور قطع 

خريد كالاهاي امريكايي را متوقف مي كنيم. 
تنها 13 درصد اين افراد كه حدود 2 هزار نفر بوده اند، اعلام كردند 
كه آمادگي توقف خريد كالاهاي امريكايي را ندارند. 33 درصد ديگر 
نيز گفتند كه ي��ا كالاهاي امريكايي نمي خرند ي��ا در اين باره ابراز 
ترديد كردند، اين نظرسنجي در 300 شهر چين با مشاركت حدود 

20 هزار نفر از مردم اين كشور انجام شده است. 
تحقيقات انجام شده نش��ان مي دهد، مردمي كه قصد دارند خريد 
كالاهاي چيني را متوقف كنند، از افراد با درآمد پايين تر از متوسط و 

غالباً زير 29 سال بوده اند و خارج از شهرهاي بزرگ اين كشور زندگي 
مي كردند. اين تحقيق ظرف مدت 13 روز انجام ش��ده و در زماني 
شكل گرفته است كه امريكا هنوز تعرفه 25 درصدي بر واردات 34 
ميليارد دلار كالا از چين را اجرايي نكرده بود. كنت كدل، كارشناس 
ارشد مؤسسه مش��اوره اي كنترل ريسكس در شانگهاي مي  گويد، 
دولت چين هنوز اقدامي را كه در گذش��ته عليه كالاهاي ژاپني و 

كره اي انجام داد، براي كالاهاي امريكايي انجام نداده است. 
با توجه به اينكه مردم چين از س��فر به كره جنوبي هم صرف نظر 
كردند، اين مس��ئله 7 ميليارد دلار به اقتصاد كره جنوبي آس��يب 
وارد كرد. از سوي ديگر فروش خودروهاي كره اي در بازار چين نيز 
به شدت كاهش يافت. مقامات چيني در سال 2012 نيز به دليل 
مناقشه مرزي با ژاپن اقدام مش��ابهي را عليه كالاهاي ژاپني اتخاذ 
كرد كه به كاهش 32 درصدي فروش خودروهاي ژاپني در 12 ماه 

در چين منجر شد.

براساس آخرين نظرسنجي انجام شده

مردم چين آماده تحريم كالاهاي امريكايي هستند

 دستگيري واردكننده خودروهاي لوكس
به روايت شريعتمداري  

محمد شريعتمداري، وزير صنعت، معدن و تجارت پس از اينكه اعلام 
كرد، به زودي با مردم از جزئيات ثبت سفارش هاي غيرقانوني واردات 
خودرو سخن مي گويد، در يک پيام توييتی از دستگيري فردی با 
نام مخفف »م. آ« در ارتباط ب�ا واردات خودروهاي لوكس خبر داد. 
اين در حالي بود كه وقتي براي نخستين بار درباره تخلفات گسترده واردات 
غير قانوني خودرو هاي لوكس از وي س��ؤال شده بود، در آن مقطع گفته 
بود: در زمان من نبوده و برويد از آنهايي كه اين كار را كرده اند، بپرسيد. 
وي گفته است: اواخر س��ال 1396 موضوع ثبت سفارش هاي خودروي 
فاقد اصالت از سوي مركز حراست وزارت صنعت، معدن و تجارت مطرح و 
رسانه اي شد. بر اين اساس مشخص شد، در بازه زماني 28 تيرماه تا 9 دي 
ماه 96 يعني در زمان بسته بودن سايت ثبت سفارش واردات خودرو6هزار 

و 481 خودرو به صورت غيرمجاز ثبت سفارش شده است. 
از زمان علني ش��دن ثبت س��فارش هاي غيرمجاز خودرو هيچ پاس��خ 
مشخص و روشني از چگونگي انجام ش��دن اين تخلف بزرگ به مردم 
ارائه نش��د، تا اينكه با اعلام دس��تور ضرب الاج��ل 15 روزه روحاني، 
رئيس جمهور كش��ورمان در دهم تيرماه 97 به ش��ريعتمداري، وزير 
صنعت، معدن و تجارت براي تشكيل هيئت ويژه بازرسي براي رسيدگي 
به تخلفات ثبت س��فارش خودروي واردات��ي و همچنين نحوه فروش 

خودروهاي داخلي، وزير صنعت بالاخره دست به كار شد. 
ش��ريعتمداري به هيئت ويژه بازرسي دس��تور داد، تا هر چه سريع تر 
تحقيقات خود را در اين زمينه انجام دهند و با شناسايي عوامل تخلف، 

آنها را به مراجع ذيربط و مردم معرفي كنند. 
گروه هاي اصلي درگير در تخلفات ثبت س��فارش خودرو شامل برخي 
كاركنان وزارت صمت، تعدادي از واردكنن��دگان خودرو و چند نفر از 
كارشناسان ش��ركت رايانه اي طرف قرارداد براي پشتيباني از سامانه 
ثبت سفارش معرفي شده اند. شريعتمداري در مورخ 27 تير ماه 97 در 
صفحه شخصي خود در فضاي مجازي از دستگيري يك نفر در ارتباط 

با واردات غيرقانوني خودرو خبر داده است. 
وي در اين پيام نوش��ته، پيرو دس��تور دكتر روحاني درب��اره گزارش 
ارسال شده اينجانب، ناجا از دستگيري »م. آ« در خوزستان و اعتراف 
مؤثر وي از ش��بكه فس��اد خبر داده اس��ت. او يكي از افرادي است كه 
اقداماتش در گزارش س��ال 96 به تعزيرات و گ��زارش 20صفحه اي از 

فساد زنجيره اي، بالغ بر 718 دستگاه خودروي لوكس بود. 
..................................................................................................................

واردات بيش از يك گوشي همراه مسافران 
ممنوع شد

گمرك ايران در بخشنامه اي اعلام كرد: واردات بيش از يک گوشي 
تلفن هم�راه را از روز گذش�ته و از س�وي مس�افران ممنوع كرد. 
طبق بخشنامه گمرك ج. ا. ا. مورخ 96/08/23، شخص مسافر با رعايت 
مقررات مسافري و لحاظ شرايط غيرتجاري، تنها مجاز به اظهار اطلاعات 

يك دستگاه تلفن همراه در سامانه مسافري است. 
كميته اطلاع رساني رسمي طرح رجيستري در اطلاعيه اي خطاب به 
مسافران، اصناف و بازرگانان اعلام كرد: سامانه همتا به طور مداوم در 

حال شناسايي تخلفات )از انواع مختلف( است. 
شناسايي گوشي هاي  تلفن همراه مسافري كه در سامانه گمرك اقدام 
به كم اظهاري كرده بودند و همچنين شناسايي تخلفات عامدانه برخي 
از افراد سودجو در هفته اي كه گذشت، نمونه اي از اقدامات سامانه همتا 

در برخورد با متخلفان بود كه رسانه اي نيز شد. 
..................................................................................................................

 خبر خوش وزير نيرو 
به مردم سيستان و بلوچستان:

 احداث نيروگاه ۵۴۰ مگاواتي برق
از مرداد ماه امسال آغاز مي شود

وزير نيرو گفت: عمليات اجرايي نيروگاه 540 مگاواتي برق مردادماه 
سال جاري توسط گروه مپنا در سيستان و بلوچستان آغاز مي شود. 
به گزارش »ايلنا«، رضا اردكانيان در نشست بررسي مشكلات صنعت 
آب و برق سيستان و بلوچستان كه با حضور استاندار و اعضاي مجمع 
نمايندگان اين استان تشكيل شد، اظهار داشت: مصمم هستم كه هر دو 
ماه يكبار يك جلسه يك و نيم تا دوساعته را در دفتر وزير نيرو با حضور 
مديران ارشد و در صورت لزوم مديران اس��تاني و نمايندگان مردم در 
مجلس شوراي اسلامي به قصد پيگيري مستمر طرح هاي آب و برق زير 

مجموعه وزارت نيرو مربوط به سيستان و بلوچستان برگزار كنيم. 
وي ادام��ه داد: پرونده اي براي تأمي��ن آب پايدار و دراز مدت اس��تان 
باز خواهيم كرد به طوري كه در كوتاه ترين زمان ممكن با مش��اركت 
نمايندگان و كارشناسان به يك طرح مورد وفاق برسيم و برنامه تأمين 
آب پايدار در افق بلند مدت براي استان و س��پس تمام فعاليت ها را بر 

طبق اين برنامه پيش خواهيم برد. 
..................................................................................................................

 صنايع غذايي
بايد از سياست قطع برق مستثني شود

سلامت برخي مواد غذايي در خطر است
رئيس كان�ون صنايع غذايي اي�ران با تأكيد بر اينك�ه بايد صنايع 
غذايي از سياست قطعي برق مستثني شود، نسبت به سلامت مواد 
اوليه صنعت غذا بر اثر قطعي برق در مرحله س�اخت هشدار داد. 
محمدرضا مرتضوي در گفت وگو با »ايسنا« و در ارتباط با تأثير قطعي 
برق بر فعاليت واحدهاي صنعتي و توليدي اظهار كرد: تنها موضوعي 
كه اين روزها مي تواند بيش از هر مسئله ديگري به فعاليت واحدهاي 
توليدي و صنعتي لطمه بزند، قطعي برق است. بايد ببينيم اگر مشكلاتي 
در تأمين برق كشور وجود دارد و ناچار به قطعي برق هستيم، در كدام 

يك از بخش ها آسيب كمتري به اقتصاد كشور زده مي شود. 
وي ادامه داد: مشكل واحدهاي توليدي و صنعتي به اندازه كافي زياد 
است و اگر سياست قطعي برق براي واحدهاي توليدي و صنعتي ادامه 
داشته باشد، به طور حتم آسيب بيشتري به صنعت كشور زده مي شود. 
رئيس كانون صنايع غذايي ايران با بيان اينكه بايد شبكه هايي را كه برق 
واحدهاي توليدي و صنعتي تأمين مي كنند، شناسايي و مستثني كرد، 
گفت: صنايع غذايي بايد از سياست قطعي برق مستثني شوند؛ چراكه 
امكان خراب ش��دن مواد اوليه صنعت غذا در اثر اين اتفاق وجود دارد 
كه لطمه بس��يار س��نگيني به اقتصاد واحدهاي توليدي در اين حوزه 

مي زند. 
مرتضوي با اشاره به اينكه در استان تهران با صرفه جويي 2 تا 3 درصدي 
مي توان به س��متي پيش رفت كه برق هيچ يك از واحدهاي صنعتي 
و توليدي قطع نش��ود، گفت: بيش از هر جاي ديگ��ري بايد ادارات و 
س��ازمان هاي دولتي و منطقه اي در مصرف ب��رق صرفه جويي كنند و 
حتي اگر در تأمين برق مش��كل داريم نبايد برق واحدهاي توليدي و 

صنعتي قطع شود. 
وي ادامه داد: بخشي از مواد اوليه مورد استفاده در كالاهاي اساسي بر 
سر فرايند قطعي برق از بين مي رود و واحدهاي توليدي و صنعتي در 
مرحله ساخت با مشكل مواجه مي شوند كه در نتيجه آن كاهش كيفيت 

توليد و كاهش بهداشت در صنعت غذاست. 
رئيس كانون صنايع غذايي ايران افزود: مشكل اصلي در ساعات پيك 
مصرف برق اس��ت و اگر برنامه ريزي درستي داش��ته باشيم، با هشدار 
و فرهنگ س��ازي مي توان موجب كاهش مصرف برق در بين ادارات و 

دستگاه هاي دولتي و نيز واحدهاي مسكوني شد.

ورود دلالان به بازار كالاهاي اساسي حماقت است 
معاون وزير اقتصادي از بسته هاي امنيت غذايي همگاني در صورت شدت گرفتن تحريم ها خبر داد

روند تخصي�ص ارز به كالاهاي اساس�ي هيچ 
خلل�ي نداش�ته و ب�ر اس�اس مأموريتي كه 
معاون اول رئيس جمه�وري به وزراي صنعت 
و جه�اد كش�اورزي داده ذخاي�ر كالاه�اي 
اساس�ي به اندازه كافي انجام ش�ده اس�ت. 
به علاوه در صورت اعم��ال تحريم هاي يكجانبه 
امريكا و شدت گرفتن آن دولت برنامه اي مكمل 
دارد كه مع��اون وزير اقتص��ادي از آن رونمايي 
كرده اس��ت. معاون اقتص��ادي وزارت اقتصاد با 
اشاره به در دس��ت تدوين بودن طرح بسته هاي 
امنيت غذايي براي شهروندان، ميزان پوشش اين 
بسته ها را وابس��ته به شدت تحريم هاي پيش رو 

توصيف كرده است. 
همزمان با تلاطمات در بازارهاي مسكن، سكه و 
ارز، برخي عوام پيش بيني مي كنند كه حوزه هاي 
كالايي و اقلام خوراكي نيز از اين قاعده مستثني 
نخواهد بود، بس��ياري از كارشناس��ان معتقدند 
حجم نقدينگي ها كه مطابق گزارش بانك مركزي 
تا اس��فندماه حدود ه��زار و500 ميليارد تومان 
بوده است،  هنوز بالا است و ممكن است از حوزه 
كالاهاي س��رمايه اي به كالاهاي غيرسرمايه اي 
و خوراكي هم س��رايت كند، ام��ا آنها نمي دانند 
كه دولت با توجه ب��ه تجربه هاي قبلي تحريم ها 
به خوبي براي اين موض��وع برنامه ريزي كرده و 
ذخاير كالاهاي اساسي آمادگي تأمين مايحتاج 

مردم را دارند. 
در اينباره از معاون اقتص��ادي وزارت اقتصاد در 
گفت وگو با »ايس��نا« كه از وي پرس��يده دولت 
برنامه اي براي حمايت غذايي از اقشار ضعيف تر 
دارد،گفته است: دولت در حال تكميل اين طرح 
است كه در صورت نهايي شدن جزئيات آن اعلام 
مي ش��ود. ابعاد و جزئيات اين طرح بس��تگي به 
شدت تحريم هاي امريكايي و اثرات آن دارد كه 

متناسب با آن تغيير پيدا مي كند. 
وي با تأكيد بر اينكه در دولت حمايت از اقش��ار 
ضعيف مطرح اس��ت،  ادامه داد: بخشي از آن را 
كميته امداد و بهزيس��تي در قانون بودجه سال 
جديد مكلف شده اند سه برابر مستمري بيشتري 
به مددجويان خود بدهن��د. همچنين يك نظام 
حمايتي در دس��تور كار اس��ت تا امنيت غذايي 

آنها تأمين شود. 
اين معاون وزير از جمله مس��ئولاني است كه به 
موضوع تحريم واقع نگرانه تر برخورد كرده و بيش 
از آنكه مسائل را انكار كند در بيانش به واقعيت 

»جنگ اقصادي« تأكيد دارد. 
ميرش��جاعيان با بيان اينكه ميزان گس��تردگي 
اين طرح متغير اس��ت، اظهار ك��رد: اگر بتوانيم 
مسيرهاي تنفسي را براي اقتصاد كشور باز نگه 
داريم، ش��ايد كمتر مجبور باش��يم در اين طرح 
پوشش همگاني داش��ته باش��يم،اما اگر شدت 

اثرگذاري تحريم ها بالا باشد ما به سمت پوشش 
همگاني اين بسته ها خواهيم رفت. 

   مأموريت ويژه دولت به نوبخت، حجتي 
و شريعتمداري

پيش از اي��ن و در ارديبهش��ت نيز مع��اون اول 
رئيس جمهور به وزراي جهاد كشاورزي و صنعت، 
معدن و تجارت و رئيس سازمان برنامه و بودجه 
براي تأمي��ن ذخاير مطمئن كالاهاي اساس��ي 

مأموريت داده بود اين مأموريت در جلسه ستاد 
تنظيم بازار و در آستانه ماه ابلاغ شده بود. 

جهانگيري همچنين با بي��ان اينكه برخورداري 
از ذخاير مطمئن كالاهاي اساسي همواره يكي 
از اولويت هاي دولت بوده اس��ت، از وزراي جهاد 
كش��اورزي و صنعت، معدن و تج��ارت و رئيس 
سازمان برنامه و بودجه خواسته بود جلسه اي در 
اين خصوص برگزار كنند و ضمن بررسي آخرين 
وضع ذخاير كالاهاي اساسي، تدابير لازم را براي 

داشتن ذخاير اطمينان بخش بينديشند. 
   ارز 3800 توماني براي كالاهاي اساسي 

 برخلاف آنچه برخ��ي درباره مش��كل احتمالي 
كالاهاي اساسي مطرح مي كنند، مشكل كالاهاي 
اساسي به هيچ وجه جدي نبوده وحتي در صورت 
نياز به واردات، جلوگيري از ورود آنها به كشور بر 
خلاف كنوانسيون هاي بين المللي است، بنابراين 
تخصيص ارز براي اين نوع كالاها حتي در صورت 
اعمال سخت ترين تحريم ها و اخلال در مراودات 

بانكي، دچار مشكل جدي نخواهيم بود. 
هم اكن��ون در واردات كالاهاي اساس��ي حتي با 
سياس��ت هاي موجود ارزي تأمي��ن دلار4هزار و 
200 توماني و پرداخت مابه التفاوت براي واردات 
كالاهاي اساسي مشمول ارز مبادله اي وجود ندارد 
و نوسانات قيمتي در اين باره بسيار كم پيش بيني 
مي شود. به اين ترتيب مي توان حدس زد كه مخلان 
اقتصادي حتي اگر بخواهند به منظور كسب سود به 
اين بازار ورود كنند و اخلال د ر قيمت ها را به وجود 
بياورند، دامنه نوسانات آن به طور حتم از بسياري از 

كالاهاي ديگر كمتر خواهد بود. 
   80 درص�د خودكفاي�ي در محصولات 

كشاورزي 
بر اساس اعلام وزارت جهاد كشاورزي، توليدات 
محصولات كش��اورزي ايران در سال گذشته به 
118 ميليون تن رسيد به طوري كه توانستيم 80 
درصد نياز كش��ور را از منابع داخلي توليد كنيم 
و به خودكفايي 80 درصد در بخش كش��اورزي 
دست يابيم. در چند س��ال اخير همواره رقمي 
ميان 10 ميليون تن تا 14/5 ميليون تن گندم 
توليد كرده و علاوه ب��ر خودكفايي در توليد اين 
محصول استراتژيك، بخشي از توليد مازاد خود 

را صادر كرده ايم. 
به گزارش »تس��نيم« همچنين در توليد ديگر 
كالاهاي اصلي بخش كشاورزي كارنامه موفقي 
دارد به طوري ك��ه با توليد س��الانه 2 ميليون و 
200 هزار تن گوشت مرغ جزو هفت كشور برتر 

توليد كننده دنياست. 
در بخش شير و لبنيات نيز علاوه بر خود كفايي 
در توليد، صادرات داريم به طوري كه در س��ال 
قب��ل 10 ميلي��ون و 200 هزار ت��ن لبنيات در 
كشور توليد و 804 هزار تن از اين ميزان توليد به 

كشورهاي همسايه صادر شد.

عضو هيئ�ت 
نم�اين�دگان     بازرگاني

اتاق بازرگاني ايران با بي�ان اينكه تفاوت 
ن�رخ ارز ب�ه معن�اي دادن رانت ه�زاران 
ميلياردي به واردكننده است، گفت: اگرچه 
دادن ارز به قيمت رس�مي براي اين است 
كالاي ارزان  ب�ه مصرف كننده برس�د، اما 

چنين اتفاقي نمي افتد. 
مجيدرض��ا حريري در گفت وگ��و با »فارس« 
با اشاره به فرمايش��ات مقام معظم رهبري در 
ديدارهاي اخيرش��ان با هيئ��ت دولت گفت: 
ايش��ان در اين ديدارها به هيئت دولت تأكيد 
داشتند كه بايد كارهاي جدي و بزرگ انجام 

دهيد. 
عضو هيئت نمايندگان ات��اق بازرگاني ايران 
افزود: چند روز پيش هم كه هيئت دولت نزد 
مقام معظم رهبري بودند، ايش��ان 12 بند را 
برشمردند و با تأكيد به هيئت دولت فرمودند 
كه بايد با م��ردم صادق باش��يد و واقعيت ها و 

موقعيت ها را براي مردم بيان كنيد. 
وي اف��زود: بنابراين ب��ا توجه به فرمايش��ات 
مقام معظم رهبري بايد بحث ش��فافت جدي 
گرفته شود كه متأسفانه اين علائم را مشاهده 

نمي كنيم. 
حريري ب��ا تأكيد ب��ر اينك��ه دول��ت بايد از 
تصميمات متعدد و شتابزده در حوزه اقتصاد 
پرهيز كند، تصريح كرد: از اواخر فروردين ماه 
سال جاري تاكنون كه سياس��ت هاي جديد 
ارزي دولت ابلاغ ش��د، هر دو يا سه روز يكبار 
شاهد ارائه يك سياست جديد در حوزه اقتصاد 

بوده ايم. 
حريري اظهار داشت: با فرض اينكه ارز به قيمت 
رسمي براي واردات به همه واردكنندگان كه 
حدود 10 هزار نفر هستند داده شود، بنابراين 
تا پايان سال حدود 160 تا 170 هزار ميليارد 
تومان يعني 40 ميليارد دلار ارز براي واردات 
داده شده است كه اگرچه هدف از آن رسيدن 
كالا با قيمت مناس��ب ب��ه مصرف كننده بوده 
اس��ت، اما فوايد آن ب��ه مصرف كنن��ده نهايي 

نمي رسد. 
نايب رئيس ات��اق بازرگاني ايران ب��ا تأكيد بر 
اينكه اي��ن موضوع بايد مورد رس��يدگي واقع 
ش��ود، گفت: بنابراين اگر قرار اس��ت از مردم 
و مصرف كننده نهايي حمايت ش��ود بايد اين 
حمايت ها ب��ه خود مصرف كننده برس��د يا به 

صورت يارانه نقدي به مردم پرداخت شود.

 رانت هزاران ميلياردي واردكنندگان 
از تفاوت نرخ رسمي و آزاد ارز

رئيس سازمان 
بورس و اوراق     بورس

بهاردار اعلام كرد: سهامداران با انتخاب 
مناسب در خريد و فروش سهام و بی توجه 
ب�ه ش�ايعات، ب�ه فك�ر س�رمايه گذاری 
كم ريس�ک در تالار شيش�ه ای باش�ند. 
به گ��زارش خانه ملت، ش��اپور محم��دی درباره 
س��قف س��رمايه صندوق های س��رمايه گذاری 
گفت: محدوديت س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
برای صندوق ه��ای س��رمايه گذاری اين بوده كه 
صدور واحد س��رمايه گذاری يوني��ت )واحدهای 
سرمايه گذاری مشترك( در شعب بانك   ها انجام 
نشود و تنها در سامانه يا پلتفرم صندوق   ها صدور 
يونيت انجام شود. رئيس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار ادامه داد: موضوع بعدی رعايت نرخ   ها بود 
چراكه كسی نبايد نرخ های بانك مركزی را بشكند، 
همچنين اعلام شد صندوق های سرمايه گذاری 
بخشی از منابع خود را به بازار سهام وارد كنند كه 
به دليل توزيع ريسك به سودآوری صندوق های 
سرمايه گذاری منجر می شود چراكه بازار سهام با 
رشد روبه رو شده است. وی تصريح كرد: اگر بخشی 
از منابع مالی به شركت های بورسی هدايت شود 
اين ش��ركت   ها در رونق توليد و اشتغالزايی نقش 

دارند. محمدی در خص��وص وضعيت بورس در 
روزهای گذش��ته گفت: نوسان ش��اخص بورس 
متأثر از عواملی مانند تغيير ارزش جايگزينی، رشد 
صادرات، افزايش س��ودآوری برخی شركت   ها در 
صورت های مالی مربوط و همچنين سوق نقدينگی 
به بازار سرمايه بوده اما اينكه اين رشد تا چه حد با 
دانش فاندامنتال   ها )تحليل  بنيادی( سازگار است 
بايد در هر ش��ركت مورد بررسی كارشناسی قرار 
بگيرد. رئيس سازمان بورس و اوراق بهادار افزود: 
اعتقاد دارم اگر سهام شركت های با عرضه اوليه با 
تحليل مناسب خريداری شوند به سرمايه گذاران 
خُرد كمك می كند؛ چراكه كم ريسك تر هستند. 

محمدی تصري��ح ك��رد: س��رمايه گذاران خرد 
س��عی كنند واحد س��رمايه گذاری صندوق های 
س��رمايه گذاری را خري��داری كنن��د؛ همچنين 
بايد سبدی از س��هام خريداری و به شايعات نيز 
توجه كنند. وی ادامه داد: متقاضيان خريد سهام 
می توانن��د از خدمات مش��اوره ای ش��ركت های 
كارگزاری مجوزدار تحت نظارت سازمان بورس 
و شركت های مشاوره ای سرمايه گذاری استفاده 
كنند. در صورت تخلف يا ارائه مشاوره های اشتباه 
از سوی شركت های كارگزاری مجوز دار سازمان 

بورس موارد را بررسی می كند.

رئيس سازمان بورس:

سهامداران به شايعات توجه نكنند 

 چقدر از نقدينگي ايران
در بخش مسكن حبس است  

وقتي به رغم وجود 1600هزار ميلي��ارد تومان نقدينگي در اقتصاد 
شاهد رشد اقتصادي و توليد كالا و خدمات نيستيم و عموم بنگاه هاي 
توليدي از كمبود نقدينگي و سرمايه در گردش مي نالند و بازارهاي 
غير واقعي چون ارز و طلا و س��كه به دليل پمپ��اژ نقدينگي به اين 
بخش ها دچار نوسان قيمت مي ش��وند،  مشخص است كه چالش و 
تناقضي در حجم نقدينگي وجود دارد و به نظر مي رس��د بين حجم 

نقدينگي اسمي و واقعي بايد تفاوت قائل شد. 
اگر حجم نقدينگي به واقع 1600ه��زار ميليارد تومان بود و حبس 
نقدينگي در اقتصاد وجود نداشته و س��رعت گردش پول نيز نرمال 
بود، علي القاعده به رغم تورم بايد شاهد رشد در اقتصاد نيز مي بوديم، 
ولي وقتي به رغم رشد اسمي حجم نقدينگي شاهد شكايت بنگاه ها 
از كمبود نقدينگي و س��رمايه ثابت و س��رمايه در گردش هستيم، 
 مشخص مي شود كه با نقدينگي غير واقعي طرفيم كه منتج به توليد 

كالا و خدمات و رشد اقتصادي نيز نمي شود. 
اواخر دولت احمدي ن��ژاد وقتي حجم نقدينگي ح��دود 400هزار 
ميليارد تومان بود، طرح شد كه بانك ها و مؤسسات مالي و اعتباري 
سرمايه گذاري هاي مستقيم و غير مستقيم سنگيني در بخش زمين 
و ساختمان انجام داده اند و همان سال 91 بخش زمين و ساختمان 
به ركود فرو رفت، اين بدان معني است كه چه بانك ها خود رأساً در 
بخش زمين س��رمايه گذاري كرده باش��ند و چه تسهيلاتي در اين 
رابطه ارائه داده باشند، بخش اعظمي از منابع در اين بخش حبس و 

به دارايي سمي تبديل شد. 
امروز 2ميليون و 800هزار خانه خالي از س��كنه در كشور است كه 
وزير راه و شهرسازي ارزش آن را 250ميليارد دلار ارزيابي مي كند 
كه اگر تنها يك ميليون از اين واحد ها از طريق بانك ها تأمين مالي 
شده باش��د، بيش از 500هزار ميليارد تومان از منابع بانكي در اين 

حوزه حبس شده است. 
حال از طرف ديگر بانك ها خود به دليل ارائه تسهيلات ريسكي كلي 
بدهي هاي معوق دارند كه در قبال آنها س��ند زمين و ملكي ناچيز 
دريافت كرده اند كه اين نيز به حب��س دارايي ها مي انجامد يا اينكه 
بخشي از تس��هيلات در گروه هاي مالي بانك ها و مؤسسات مالي و 
اعتباري به كار گيري مي شود كه بخشي از نقدينگي هم بدين شكل 

حبس مي شود. 
در اين ميان امروز از رئيس كل بانك مركزي بايد درخواس��ت شود 
به طور شفاف در مورد حجم نقدينگي اسمي و واقعي و دارايي هاي 
سمي بانك ها و سلامت ترازنامه خود بانك مركزي و تمامي بانك ها 
و مؤسسات اعتباري مجاز به 80 ميليون ايراني گزارش شفاف بدهد. 
وقتي مي گوييم حجم نقدينگي به رغم عدم رشد اقتصادي طي 10، 
15 سال گذشته به شدت جهش يافته اس��ت و به رقم 1600هزار 
ميليارد تومان رسيده است و در اين شرايط عموم بنگاه ها از كمبود 
س��رمايه در گردش و نقدينگي گلايه مندند، پس مش��خص است 
چالش عظيمي در نظام پولي و بانكي ايران شكل گرفته و نقدينگي 
به تناقض خورده است و س��رعت گردش پول نه تنها كاهش يافته 
اس��ت، بلكه در بخش��ي از مدار اقتصاد نقدينگي حبس ش��ده و يا 

همچنان در حال حبس شدن است.

با همكاري روسيه و اوپک؛

اوپك جديدي از ابتداي سال آينده 
راه اندازي مي شود   

وزير انرژي روسيه اعلام كرد: اوپک جديد با همكاري روسيه و 
اعضاي اوپک احتمالاً از روز نخست سال 2019 آغاز به كار مي كند. 
 به گزارش »فارس« به نقل از وس��ت نيكاوكازا، الكس��اندر نواك وزير 
انرژي روس��يه امروز اعلام كرد: احتمالاً روسيه با كمك اعضاي اوپك 

سازمان جديدي را از ابتداي سال 2019 راه اندازي مي كند. 
الكساندر نواك افزود: اين س��ازمان جديد عملكردي مشابه اوپك در 
قانونمند كردن توليد نفت دارد و مي تواند در صورت لزوم عرضه نفت 

را به بازار جهاني كاهش دهد. 
نواك گفت: قرار است اين طرح در نشست سطح وزراي اوپك و روسيه 
مطرح ش��ده و احتمالاً مكانيزم آن از روز يك ژانويه سال 2019 آغاز 

شود. 
نواك گفت: البته گزينه هاي مختلف براي نامگذاري اين سازمان جديد 

و همچنين مقر آن هنوز در دست بررسي است. 
نواك گفت: انتظار نداريم به رغم توافق اوپك و روسيه براي افزايش يك 
ميليون بشكه اي نفت اوپك و روس��يه در آينده قابل پيش بيني مازاد 

عرضه نفت به بازار جهاني اتفاق بيفتد. 
ايگور يوشكوف يك كارشناس ارشد صندوق ملي امنيت انرژي روسيه 
گفت: احتمالاً نحوه همكاري روسيه با اوپك در حد همكاري كنوني 

باقي خواهد ماند. 
وي گفت: تصور شكل گيري همكاري جديد بين روسيه و اوپك سخت 
به نظر مي  رسد؛ چراكه روسيه حدود يك سال است كه به طور عملي به 
عضويت اوپك درآمده و در اجراي توافق 2016 با اعضاي آن همكاري 
كرده است؛ بنابراين تصور اينكه روس��يه با توليدكنندگان نفت اوپك 
همكاري نزديك تر از اين ميزان داشته باش��د، سخت است. بنابراين 
احتمالاً سطح همكاري اوپك با روس��يه در همين ميزان باقي خواهد 

ماند و روسيه به طور دائم به عضويت اوپك درخواهد آمد. 
..................................................................................................................

 برداشت ۳ ميليارد دلاري
از صندوق تكليف بودجه بود

رئي�س هيئ�ت عام�ل صن�دوق توس�عه مل�ي ب�ا بي�ان اينك�ه 
و  تولي�د  رون�ق  ب�راي  خصوص�ي  بخ�ش  ب�ه  تس�هيلات 
ميلي�ارد   3 اس�ت، گفت: برداش�ت  در جري�ان  ص�ادرات 
دلاري از مناب�ع م�ا براس�اس تكلي�ف بودج�ه امس�ال اس�ت. 
مرتضي شهيدزاده در گفت وگو با »فارس« در مورد اينكه گفته شده 
سال 96 بالغ بر 2/3 ميليارد دلار و امسال نيز 3 ميليارد دلار از صندوق 
توسعه ملي برداشت شده است، اظهار داشت: براساس تبصره 4 و 18 
قانون بودجه تكاليفي بر عهده صندوق توس��عه ملي گذاشته شده كه 
با اذن رهبري بوده و غير از تكليف بودجه هيچ برداش��تي از صندوق 

وجود نداشته است. 
رئيس هيئت عامل صندوق توس��عه ملي در پاسخ به اين سؤال كه آيا 
س��تاد تدابير ويژه دولت براي برداش��ت از منابع صندوق توسعه ملي 
مصوبه نداشته اس��ت، گفت: س��تاد نمي تواند مجوزي براي برداشت 
منابع به ما بدهد و فقط بايد رهبري اجازه چنين كاري بدهند يا اينكه 
از طريق مجلس اقدامي صورت بگيرد. مثل موارد خاصي كه وجود دارد 
و به عنوان تسهيلات به دولت ارائه مي شود. هيچ كس بدون اذن رهبري 
نمي تواند يك دلار از منابع صندوق را برداشت كند. وي در مورد اجراي 
تكاليف بودجه اي بيان داشت: هنوز آيين نامه هاي تبصره 4 و 18 بودجه 
ابلاغ نشده و پرداختي وجود ندارد. البته تسهيلات به بخش خصوصي 

در حال پرداخت است كه با نگاه به توليد و صادرات خواهد بود. 
شهيدزاده افزود: از نوسان ارزي درآمد صندوق افزايش نمي يابد، چون 

دلار به ريال تبديل نمي شود.

جوان

 مهران  ابراهیمیان
   گزارش  یک

برخلاف آنچه برخي درباره 
مش�كل احتمال�ي كالاهاي 
اساس�ي مط�رح مي كنند، 
مش�كل كالاهاي اساس�ي 
به هيچ وج�ه ج�دي نبوده 
وحت�ي در ص�ورت ني�از به 
واردات، جلوگي�ري از ورود 
آنه�ا ب�ه كش�ور ب�ر خلاف 
كنوانسيون هاي بين المللي 
است، بنابراين تخصيص ارز 
براي اين نوع كالاها حتي در 
صورت اعمال س�خت ترين 
در  اخ�لال  و  تحريم ه�ا 
م�راودات بانك�ي، دچ�ار 
مش�كل جدي نخواهيم بود


